Pokuste se provést rozbor stavby slova podle vzorů:
neslyšitelný
	ne 
	  slyš 
	 i 
	 tel 
	 n 
	 ý

	předpona
	kořen
	přípona
	přípona
	přípona
	koncovka



nepolapitelný
	ne 
	  po
	lap
	i
	tel
	n
	 ý

	předpona
	předpona
	kořen
	přípona
	přípona
	přípona
	koncovka



učitelka
	uč
	i
	tel
	k
	a

	kořen
	přípona
	přípona
	přípona
	koncovka



přenocovat
	pře
	 noc 
	 ova
	 t

	předpona
	kořen
	přípona
	koncovka




Slova k rozboru:
umývadlo, záložka, zacvičit, vorařství, vodárna, cvičiště, odkládací, křičící
ŘEŠENÍ:
UMÝVADLO
	U
	  MÝ 
	 VA 
	DL 
	O

	předpona
	kořen
	přípona
	přípona
	koncovka



(Postup: 
1. Základové slovo pro slovo umývadlo je sloveso umývat, slovo umývadlo je od něj tvořeno příponou DLO - její součástí je koncovka O.
2. Základové slovo pro sloveso umývat je sloveso umýt, sloveso umývat je od něj tvořeno příponou VA.
3. Základové slovo pro sloveso umýt je sloveso mýt, sloveso umýt je od něj tvořeno předponou U.
Mýt je sloveso tvořené už pouze kořenem a infinitivní koncovkou t.


ZÁLOŽKA
	ZÁ
	LOŽ 
	 K
	A

	předpona
	kořen
	přípona
	koncovka



1. Slovo záložka je tvořeno od slovesa založit příponou KA, její součástí je koncovka A.
2. Sloveso založit má předponu ZA-: poznáme to podle toho, že současně existují slovesa odložit, přiložit, vyložit apod.
3. Kořen -lož- je ve slovesech odložit, přiložit, vyložit, naložit, ale také ve slově lože a ve slovese ležet (alternace e x o).

ZACVIČIT
	ZA
	CVIČ 
	 I
	T

	předpona
	kořen
	přípona
	koncovka



1. Sloveso zacvičit je odvozeno předponou ZA od slovesa cvičit.
2. Sloveso cvičit patří do 4. třídy slovesné, má tedy kmenotvornou příponu I.
3. Infinitiv slovesa má vždy infinitivní koncovku.

VORAŘSTVÍ
	VOR
	AŘ
	STV
	Í

	kořen
	přípona
	přípona
	koncovka



1. Podstatné jméno vorařství je odvozeno od podstatného jména vorař příponou -STVÍ, její součástí je koncovka -Í.
2. Podstatné jméno vorař je tvořeno od podstatného jména vor příponou -AŘ.

VODÁRNA
	VOD
	ÁRN
	a

	kořen
	přípona
	koncovka



Podstatné jméno vodárna je odvozeno od podstatného jména voda příponou -ÁRNA, její součástí je koncovka A.



CVIČIŠTĚ
	CVIČ
	IŠT (ve výsl. IŠŤ)
	Ě (ve výsl. E)

	kořen
	přípona
	přípona



Podstatné jméno cvičiště je odvozeno od podstatného jména voda příponou IŠTĚ, její součástí je koncovka Ě.

ODKLÁDACÍ
	OD
	  KLÁD
	 A 
	C 
	Í

	předpona
	kořen
	přípona
	přípona
	koncovka



1. Přídavné jméno odkládací je tvořeno od slovesa odkládat příponou CÍ, její součástí je koncovka Í.
2. Sloveso odkládat patří do 5. má tedy kmenotvornou příponou A.
3. Sloveso odkládat má předponu OD, poznáme to podle toho, že existují slovesa s jinými předponami (vykládat, nakládat, překládat…).
[bookmark: _GoBack]Kořen -klád- se nachází v uvedených slovesech a též ve slovese klást (kladu, kladeš, klade….)

KŘIČÍCÍ
	KŘIČ
	ÍC
	Í

	kořen
	přípona
	koncovka



1. Přídavné jméno křičící je odvozeno od přechodníku křičíc koncovkou Í. 
2. Křičíc je přechodník slovesa křičet (křiče, křičíc, křičíce) tvořený příponou ÍC.

